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Szanowni Paristwo!

Jako zwt4zkowiec solidarnoSciowy, atak2e senator naszego Uniwersytetu, zwracam sig

do Paristwa z gor4cym apelem o zainteresowanie sig bieZ4cymi sprawami i problemami, kt6re

od wielu miesigcy (a czasem i lat) s4 2lerealizowane orazwbeznadziejny spos6b procedowane

w naszej uczelni.

AktywnoSd Paristwa pracownik6w - w r62nych gremiach - moae spowodowad

pozytywne sfrnalizowanie okreSlonych zadan, problem6w czy sytuacji. Zyska w6wczas nie

tylko nasza uczelnia, ale przede wszystkim kuldy z nas. Zaangu2owanie Paristwa moae by6

2r6dlem rozwrqzan, kt6re nie tylko bgd4 sensowne, ale teL sprawiedliwe dla kazdego

z pracownik6w UP.

A oto v,ykaznajbardziej pal4cych problem6w:

1. Bardzo wuZnym problemem jest Arkusz Oceny Pracownika. Uwagi nauczycieli

akademickich - niezwykle Wytyczne wobec Arkusza - v,ryraaone zostaly najlepiej

w opinii Instltutu Filozofii i Socjologii. Opiniata- jak i inne wqtpliwoSci wobec Arkusza

nie zostaly jednak uwzglgdnione w jego ostatecznej wersji. Uchwala Senatu w kwestii

akceptacji tego Arkuszamohe by6 kwestionowana, bowiem, pozawladz4 rektorsk4, nikt

z senator6w nie mial mozliwoSci wgl4du do jego ostatecznej wersji (tekstu jednolitego)

przed glosowaniem.

2. Nadal nie zostaly wyplacone honoraria za pracA w komisjach rekrutacyjnych. Warto

pamigta6, rL ponad 1 mln 300 tys. zN wplaclh kandydaci na nasze studia - to z tego

funduszu mialy byd wlaSnie honoraria. Mimo roinych deklaracji (2e juL, juL bgdzie

wyptata) - nic w tej kwestii sig nie dzieje. Trzeba teL przypomniei, 2e uczestnrczqcy

w pracach tych2e komisji zderzyli sig z powuZnymi klopotami wynikaj4cymi ze 2le

dzialaj4cego systemu informatycznego, kt6ry nagle zmieniono tu?przed rekrutacj4.

Zresztqto, w jaki spos6b prowadzona jest cyfryzacjaw UP, wola o pomstg do nieba.

Wydano na ni4 co najmniej 6 mln z\, a jakie s4 efekty -kuzdy widzi (kto chce widziei!).

WczeSniej czy p5Zmej t4 spraw4 najpewniej zainteresuje sig prokurator.



3. W sierpniu 2019 roku zto?ylismy pismo do Rektora tJP z wnioskiem o informacjg

dotyczqcy 1- i 2-procentowego funduszu nagr6d dla poszczeg6lnych grup

pracowniczych.

Do tej pory jest cisza w tym temacie, brak jakiegokolwiek odzewu!

Sprawa nadaje sig do analizy w Pafrstwowej Inspekcji pracy.

Wedlug KU ,,SolidarnoSi" pieni4dze te trafiaj4 do ,,kosmicznej czarnej dziury

budzetowej", kt6r4 zafundowaly sobie wladze uczelni. Dodajg, 2e roczny odpis tych

nagr6d dla pracownik6w dydaktycznych (2%) to okolo 1,5 mln zL, a dla pracownik6w

niebgd4cychnauczycielami akademickimi - (I%) 250 tys. zl.PanRektor rozdysponowal

dla pracownik6w dydaktycznych,,Nagrody Rektora" w kwocie ok. 300 tys. zl - nie

konsultujQc sig ze stosown4 komisj4. Kt6rys rok z rugdu decyzjg podejmuje

jednoosobowo. Natomiast dla pracowniktlw niebgd4cych nauczycielami akademickimi

przyznaldo 50o/o tej kwoty. Demokracja, j?kwidai, kwitnie!

4. Dotej poryobowiqzywal.wUP zv,ryczajwyplacaniahonorari6w zagodziny nadliczbowe

nauczycieli akademickich dwa razy w roku, po zakonczonych semestrach. Aktualnie nic

w tej kwestii sig nie dzieje. Byi moZe fipk fama niesie) bgdzie to dopiero w grudniu

2020 r. A moZe ip62niej.

I znow ,,klania sig" nam wszystkim dziurabudzetowa i dziury tej sprawcy.

5. Wszelkie informacje, kt6re dotyczq remont6w i inwestycji, s4 dla nas niedostgpne lub

prezentowane w spos6b og6lnikowy,bez podania kwot czy informacji o stanie tychLe

remont6w oraz inwestycji (moze to r6wnie2 wynika6 z braku Srodk6w finansowych).

W tym zakresie chaos Lqczy sig z hiekompetencj4. A prawdopodobnie takae

niesolidno S ciq i nieuczciwoSci4.

Wymuszane na wladzach informacje (cho6by w trakcie posiedzef komisji

budzetowej) s4 ,,2 sufltu", bez pokrycia w budzecie i aktualnym stanie prowadzonych

(ewentualnie) prac.

W konsekwencji balagan i niekompetencja decydent6w rzutuje naLycie codzienne

uczelni.

Nikt nic nie wie, a czgsto nie wie

bezpo5redni podwladni.

Tylko jeden przyklad:

Budujemy od paru lat halg sportow4, ale nie jesteSmy wlaScicielami dzialek, na

kt6rych ma zaistniei owa hala.MoLe to bgdzie ,,halanapalach"?

nic o danym problemie sam Pan Rektor i jego



6. WladzeUP,wraz z ksiggowymi, spowo{owaly - jak powszechnie wiadomo - ,dziurg
budzetow4". Teraz wszystkie problemy zwiqzane z deficytem budZetowym chc4

przetzucil na jednostki dydaktyczne, u|ywajqc wznioslych ekonomicznie hasel

zw tEzany ch z tzw . dec entr alizacj q.

Pan Rektor parg lat temu decentrahzowal, potem centralizowal, ale nie wyszlo, wigc

wplanie jestproces odwrotny (znow decentralizacja). OsobiScie dziwig sig, iz dyrektorzy

czy kierownicy jednostek dydaktycznych nie umiej4 sig zorganizowac w proteScie

przeciwko przerzucaniu koszt6w zlej polilyki budzetowej na instytuty. Ma to dotyczyc

nie tylko przyszlosci, ale i ptzeszLoSci (ktbra generowala deficyt). Juz niebawem moze

sig okaza(,,Ze to rEkami szanownych dyreftor6w wladze bgd4 usuwac zpracy koleZanki

i koleg6w, zuwagi na,,optymalizacjE wydatk6w" orz ostatnio przeglosowany arkusz

ankiety oceniaj4cej.

7. Bulwersuje mnie - jako zwi4zkowca wszystko to, co wiqae sig z procedurami

wyborczymi. Ci4gle wprowadzane s4 zrniany tego, co ju2 uchwalono, a potem to

wszystko jest jeszcze kolejny raz ,,ulepsL.ane". Jedno jest pewne: cala ta procedura

prowadz4ca do wybor6w (i jej efekty) nijak sig maj4 do pigknego hasla ,,demokracja

w IJP". Jest zato realizacja makiawelizmu.

Wszyscy biernie lub aktl'wnie bior4 udzial w wyborach.

I kuzdy z nas -juz od p6l roku - powinien mied SwiadomoS6 tego: kto, kogo, w jaki

spos6b i w jakiej procedurze wybiera ordz co z tego wynika dla ostatecznego efektu

wybor6w w UP. Na innych uniwersyteiach od dawna powiadamiano na stronach

internetowych o procedurach wyborczych. U nas do tej pory byla cisza. bo ci4gle

wszystko sig zmienialo. Ju|po listopadowjm senacie, gdy zapadly decyzje w tej sprawie,

moZnabylo to zrobic.

Nasz kochany Pan Rektor wcr4-2 nie moze sig zdecydowad na zmranQ procedury

glosowania w Senacie ztzw. tradycyjnej nh elektronrcznE.Przyczynajasna: glosowanie

jawne jest obserwowane i kontrolowane. d tajne ju2 nie. Pan Rektor lubi wiedzie6, kto

go lubi, a kto oSmiela sig miei inne zdanie (choiby w slusznej sprawie i z polytkiem dla

og6lu)! Obecnie to sig zmienilo. Mal byt regulamin korzystania z urz1dzen

elektronicznych w trakcie glosowania. Czy, dla m4drych ludzi potrzebny jest regulamin

dotycz4cy tego - co i kiedy wciska6?

9. Naszego Rektora nale2y jednak pochwalid za refleks! Udalo mu sig na pewien czas

(3 godziny) zablokowad tekst pisma nasz{j ,,SolidarnoSci" do pracownik6w. Brawo!!!

Pan Rektor okazal sig sprawny w zakresie l:zw. cenzuw prewencyjnej.

8.



i0. I kolejna kwestia: od pocz4tku kadencji aktualnych Qeszcze) wladzprzekazywalismy na

rgce Rektora wiele pism informuj4cyoh o r62nego rodzaju nieprawidlowoSciach,

zanrechanrach, a nawet ,,przekrgtach", Dotyczyly one prawie wszystkich form

aktywnoSci realizowanych w UP. Nier4al nigdy nie uzyskaliSmy Ladnych istotnych

wyjaSnieri czy propozycji. Pan Rektor $ilczaljak gr6b. MoZe to - indywidualnie -
sensowna strategia najv'yhszej wladzy, bowiem nie wypada, by Rektor tltxrraczyl sig

z cze go 6 pr zed spoleczno S ciq uczelnianE.

Zawsze okazywaLo sig, 2e nasze uwagi odzwierciedlaly realn4 prawdg,

a ewentualne wykrgty lub przemilczeniaviladzrektorskich prowadzihy do stanu bliskiego

katastrofie.

I wreszcie ostatnia kwestia. Niektdre osoby w Up zzymaj4 sig na jgzyk pism

podpisywanychprzeze mnie, prezentowanych w Internecie czy te|na spotkaniach Senatu

lub w gablotce,,SolidarnoSci"

Ich prawo!

uwazam jednak, i2 ,,nare2y rzeczy dad odpowiednie slowo". A skoro rzecz jest

taka, to i slowo j4 opisuj4ce musi byi nie tylko trafne, ale i dobitne. Nie moZemy

funkcjonowad skrgpowani tym, co sobie o nas inni pomySl4; oczywiScie pod warunkiem,

2e uczciwie opisuj emy prawdg.

Prawda jest czgsto bulwersuj4ca i nigprzyjernna, ale to nie znaczy, Le mamy o niej

informowad w spos6b typouy dla perisjonarek czy zgodnie z ideq poprawnoSci

politycznej. Ta ostatnia idea - prgdzej czy p62mej - doprowadzr do degradacji

intelektualnej i emocjonalnej naszego gatupku, podobno mySl4cego.

Serdecznie wszystkich Pafstwa pozdrawram i usilnie proszg o refleksjg oraz

aktywnoSi w sprawach waznych nie tylko {,la organizmu UP, ale te?nas wszystkich, tych,

ktorzy chc4 w LaszymUniwersytecie pracdwai i sig pigknie rozwijal.

Za KU NSZZ,, Solidarno Si"

Przewodnicz4cy

Jan Wadyslaw Fr6g


